
LOKAL OG NÆRHedeposten JULETRÆ HEJST:
Træet, der nu står 

tændt ved Stations-
forpladsen,  

blev hejst en  
våd hverdag.

Læs side 6

GOD JUL OG  
GODT NYTÅR:  
Få et overblik over de jule-
relaterede arrangementer, 
der fnder sted i postnum-
mer 2640 i løbet af decem-
ber. Hedeposten udkom-
mer næste gang den første 
tirsdag i februar 2020.

Læs side 11

AFSLAPPENDE YOGA:  
I artikelserien om fritids-
aktiviteter i Hedehusene 
er avisen en tur forbi et yin 
yoga-hold, der holder til i 
Springcenter Nærheden.

Læs side 4

HAR HUSET  
BØRN I 30 ÅR:  
Daginstitutionen Stenmøl-
len i Hedehusene skulle 
have været nedlagt efter 10 
år, men har nu eksisteret 
i 30 år - og en del af de 
ansatte har været med fra 
begyndelsen.

Læs side 2
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SOLGT
Møllevej 14C, Fløng, 2640 Hedehusene 

mægleren

.

BOLIGmægleren
Hedehusene/Taastrup / 21480618
rq@boligmaegleren.dk
boligmaegleren.dk/hedehusene

SOLGT

SMART 

Jeg står klar!

HÅR 
Til fest og farver

Hovedgaden 510 . 2640 Hedehusene

SMART 

Hovedgaden 510 . 2640 Hedehusene
Tlf. 46 59 59 49

Mandag-fredag 9-18, lørdag 9-14

Jeg står klar!

HÅR 
Til fest og farver

Hovedgaden 510 . 2640 Hedehusene
Tlf. 46 59 59 49

Mandag-fredag 9-18, lørdag 9-14

Jeg står klar!

HÅR 
Til fest og farver
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DET KØRER PÅ SKINNER. Hos Hedelands 
Veteranbane har man henover efteråret 

udskiftet gamle sveller med nye i Baneaf-
delingen. Og så er veteranbanen glad for 

årets foreningspris. Læs side 14 og 15
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F y l d t  m e d  l o k a l e  i m p u l s e r

AF SIGNE RAVN
signe.ravn@sn.dk

HEDEHUSENE: Da Daginstituti-
onen Stenmøllen den 1. de-
cember fyldte 30 år, var der 
samtidig tre medarbejdere, 
der kunne fejre 30-års jubilæ-
um på stedet. For Stenmøllen 
er et sted, hvor man bliver 
hængende.

- Det handler om, at vi har 
det godt med hinanden og 
hjælper til, hvor der er brug 
for det. Vi er meget forskel-
lige, men enige om kulturen 
og den røde tråd, fortæller 
Helle Hougaard Jensen som 
en forklaring på, at daginsti-
tutionen alle årene har været 

præget af det, hun kalder »en 
mega-stabil personalegruppe«.

Går ikke i stå - tværtimod
Helle Hougaard Jensen har 
selv har været pædagog i 
Stenmøllen siden åbningsda-
gen for 30 år siden, og har 
været leder siden 1998.

- Den næst-senest ankom-
ne har været her i 10 år, og så 
er der én, der har været her i 
fem år. Vi er ikke gået i stå af 
den grund. Der er tværtimod 
et grundfundament i persona-
legruppen til at tackle de ting, 
der bliver sværere at nå, for-
klarer Helle Hougaard Jensen 
med henvisning til de øgede 
krav i form af læreplaner og 

dokumentation og udfordrin-
gerne ved blandt andet færre 
personaletimer på grund af 
jævnlige besparelser på pas-
ningsområdet.

- Vi brænder for vores ar-
bejde og gør det helhjertet. 
Vi sætter barren højt. Man 
skal ville det her job i dag. 

og det vil vi her, supplerer 
hendes medarbejder, pæda-
gogmedhjælper Tina Børager 
Jensen, der ligeledes står over 
for sit 30-års jubilæum den 
1. december, og tilføjer: 

- Vi er ikke fire enheder - Vi 
er ét hus, nikker Helle Hou-
gaard Jensen.

På åbningsdagen i 1989 
sad personalet på klapstole i 
rytmikrummet. »Der var no-
get tomt«, lyder det, og øvrigt 
inventar var der ikke meget 
af. Det skulle de nyansatte 
medarbejdere være til at be-
stemme.

Legepladsen var også no-
get bar, og det første år totalt 
uden skygge, så små ferie-
parasoller måtte stilles op i 
sommerperioden. Eneste be-
voksning var små syrenbuske, 
der omkransede legepladsen. 
Idag er der klatretræer.

Et rart hus at komme til
Til at begynde med var der  tre 
stuer med vuggestuebørn, der 
kom til efterhånden. Mange 
var flaskebørn, fordi barslen 
dengang var kortere, og de 
fleste børn begyndte i seks-
syv måneders alderen. 

Efter tre år blev den ene 
stue konverteret til børneha-
vestue, fordi børnene alders-
mæssigt var nået dertil, og der 
ikke var andre institutioner 
med plads at sende dem til. 

Og her ligger måske en del 

af forklaringen på, at det, der 
oprindeligt var tænkt som en 
midlertidig pavilloninstitution, 
der skulle stå i 10 år, nu fylder 
30 år - børnene blev ved med 
at strømme til.

Derfor huser Stenmøllen nu 
to stuer med i alt 22 vugge-
stuebørn, og to stuer med 39 
børnehavebørn. 

Men selvom nogle ting na-
turligvis har ændret sig, så er 
kernen den samme.

- Man bliver altid mødt af et 
smil, når man kommer, og vi 
gør meget ud af at få øjenkon-
takt, så forældre og børn føler 
sig velkomne, og alle føler, at 
det er et rart hus at komme til. 
Det er der ikke givet køb på, 
selvom hverdagen er presset. 
Det er DNA’et i det hele, siger 
Tina Børager Jensen.

- Det med nærvær, omsorg 
og den gode relation er fuld-
stændig gennemstrømmende 
og har ikke ændret sig gen-
nem årene, tilføjer Helle Hou-
gaard Jensen og fortsætter: 
- Børn skal ikke bare passes, 
vi skal også sikre trivsel og 
udvikling.

Anbefales af forældre
Når området Nærheden står 
færdigt, åbner samtidig Læ-
ringshuset Nærheden, der, 
udover en skole, skal huse 
en stor integreret børneinsti-
tution. Men så længe, at der 
er børn nok til begge steder, 

så satser Helle Hougaard Jen-
sen og hendes ansatte på, at 
Daginstitutionen Stenmøllen 
får lov at bestå.

Der er ingen grund til at 
lave noget om, som fungerer, 
er Helle Hougaard Jensen og 
Tina Børager Jensen enige 
om.

De oplever stor søgning 
til institutionen, og i Face-
book-grupper for områdets 
forældre nævnes Stenmøllen 
ofte, når der efterspørges an-
befalinger til pasningsmulig-
heder. 

- Den bedste branding er 
forældre, der anbefaler os, 
fastslår Helle Hougaard Jen-
sen. 

Umiddelbart inden in-
terviewet har Tina Børager 
Jensen netop vist et foræl-
drepar rundt, hvor kvinden i 
sin tid selv gik i Stenmøllen. 
Og forældrene til flere børn i 
institutionen blev selv passet 
der som små.

- Så har man været her 
længe, smågriner Tina Bør-
ager Jensen.

- Vi vælger at se det som 
udtryk for, at de var glade for 
at være her. Hvorfor ellers 
komme tilbage? spørger Hel-
le Hougaard Jensen retorisk. 

- Vi brænder  
for vores  
arbejde
FØDSELSDAG. Daginstitutionen 
Stenmøllen i Hedehusene fyldte 
30 år den 1. december. Stedet er 
så populært, at tidligere pasnings-
børn nu vender tilbage for at få 
deres egne børn passet på stedet, 
hvor personalet hænger ved.

Helle Hougaard Jensen og Tina Børager Jensen fejrer begge 30-års jubilæum, når Dagsinstitutionen Stenmøllen har 30-
års fødselsdag den 1. december. Fødselsdagen blev markeret med kaffe og lagkage for børn og forældre mandag den 2. 
december. I midten ses Holly fra stuen Mariehønsene. Foto: Thomas Olsen 

Fra venstre ses pædagogmedhjælper Tina Børager Jensen og leder af Daginstitutionen 
Stenmøllen, pædagog Helle Hougaard Jensen. De har begge arbejdet i Stenmøllen siden 
institutionens åbning for 30 år siden. Det samme gælder for Bente Bach Magnusson, der 
holdt ferie, da fotografen var forbi. Foto: Thomas Olsen
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AF ANDERS HAGEDORN  
OG FELIX BECKER
Den Boligsociale Helhedsplan i 
Charlottekvarteret, cirkuspavillonen

HEDEHUSENE: I de seneste uger 
har unge fra Charlottekvar-
teret indrettet gadekøkkenet 
sammen med den lokale tøm-
rer Kiattichai.

For mange år siden var han 
selv del af lommepengeprojek-
tet i Charlottekvarteret. I dag 

er Kiattichai udlært tømrer og 
har startet egen virksomhed 
i Hedehusene (læs portrættet 
af Kiattichai i Charlottekvar-
terets indstik i denne udgave 
af Hedeposten, red.).

Gennem indretning af Ga-
dekøkkenet styrker vi rela-
tionen til de ældre unge fra 
lokalområdet, og Kiattichai er 
blevet en naturlig rollemodel 
for de unge, der har hjulpet. 
Projektet er støttet af Tryg-

Fonden, Nordea-fonden og 
Høje-Taastrup Kommune. 

Indretningen af gadekøkke-
net indvies den 13. december 
mellem klokken 15 og 17 på 
Hovedgaden i Hedehusene 
foran Hedehusene Bibliotek, 
hvor der serveres noget ju-
leagtigt til ganen og med et 
bivoks fyrfadslys værksted. 
Gadekøkkenet betjenes selv-
følgelig af de unge, som kan 
fortælle mere om indretnings-

processen.
Indtjeningen kommer de 

unges dannelses skirejse til 
gode. De unge, der skal med 
på turen, har deltaget i en 
række frivillige projekter, for 
eksempel har de været med 
i gadekøkkenet under årets 
høstfest i Hovedgaden, sådan 
at de får lidt belønning for de-
res frivillige indsats. Vi tager 
af sted med 15 unge fra Char-
lottekvarteret til skiområdet i 
Isaberg, som ligger to timers 
kørsel oppe i Sverige.

Både de frivillige indsatser 
og selve skirejsen tjener som 
dannelse af de unge ved at 
eksponere dem for oplevelser, 
som de måske ikke ellers ville 
have haft og ved at tilbyde et 
fællesskab med andre unge 
omkring sunde aktiviteter.

Gadekøkkenet bliver frem-
over »Den Skabende By 
2640«s rullende forsamlings-
platform, som kan rulle ud til 
store og små arrangementer i 
Hedehusene og omegn. 

Måske også med afstikkere 
til andre boligkvarterer, eller 
Københavns Street Kitchen 
strøg ved Skuespilhuset.

Alt sammen for at skabe 
netværk og bakke op om kom-
mende samarbejdsinitiativer 
på tværs af Hedehusene.

Ny indretning fejres  
ved julearrangement
CHARLOTTEKVARTERET HAR ORDET. Vi fejrer gadekøkkenets nye 
indretning. Anledningen bliver bibliotekets julearrangement.

Design og produktion af gadekøkkenets bord- og stolesæt 
med brændt krydsfinér. Foto: Anders Hagedorn

Sådan ser gadekøkkenets bord- og stolesæt med brændt krydsfinér ud. Foto: Anders 
Hagedorn

Charlottekvarteret 
har ordet

Denne artikel er skrevet af Den Boligsociale Helheds-
plan Charlottekvarteret i Hedehusene og er udtryk for 
skribenternes egne holdninger. Artiklen kan omhandle 
nyheder og projekter, som helhedsplanen er involveret 
i, eller om personer, der bor i kvarteret.

Gourmetophold, kroferier, badehotelsidyl, mini-
ferier med spa & wellness og meget mere.

Se det store udvalg på spotdeal.dk

Giv et ophold
 at glæde� ig til

spotdeal.dkspotdeal.dk

Trænger du til NYE 
HØREAPPARATER?

Så lad os hjælpe dig!

Oticon, Signia (tidligere Siemens), 
Rexton og Phonak
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Ældre Sagen

e, 

OpnTM

ebrydende 
apparat 

Ny teknologi 
Åbner for hele lydbilledet 

og ubehagelig støj fjernes.

på Oticon Opn i hele februar 
Gælder for medlemmer af Ældre Sagen.

RING OG BESTIL TID

ROSKILDE HØRECENTER
Stationscentret 4, 1. tv. 
4000 Roskilde
Tlf.: 4632 4654

www.rhc.dk
Certifi ceret af Oticon som 

samarbejdspartner med ældresagen

VI TILBYDER:
• Høreapparat behandling fra 0,- *
• GRATIS høretest
•  ALTID mulighed for at afprøve og 

evt. låne høreapparater med hjem
•  Vi er uafhængige og har derfor ALTID mindst 

3 forskellige fabrikater at vælge imellem
•  Vi har begge mere end 29 års erfaring,  

masser af ekspertice,  
og god tid til den enkelte.

• Mulighed for hjemmebesøg.

* Egenbetaling efter tilskud fra det offentlige
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AF LISBETH JANSEN
lisbeth.jansen@sn.dk

NÆRHEDEN: 12 lilla yogamåtter 
danner en cirkel i den ene sal 
på første etage i Springcenter 
Nærheden. Set oppefra lig-
ner måtterne bladene på en 
blomst. Hver måtte er udsty-
ret med et sæt tennisbolde, en 
lilla bolster og en blok. De to 

sidstnævnte kan bruges som 
støtte under træningen.

På en af de lilla blom-
sterblade sidder Carina Jo-
hansen klar som den først 
ankomne deltager fra Hede-
husene Idræts Forenings yin 
yoga-hold. 

- Jeg har gået til yoga i 
rigtig mange år. Men i Ros-
kilde. Så da der kom et yin 
yoga-hold her i Hedehusene, 
ville jeg gerne det, for så kan 
jeg cykle herhen, siger Carina 
Johansen, der bor i Fløng.

Hun har før gået til det mere 
dynamiske astanga yoga, men 
er glad for yin yoga-holdet.

- Yin yoga er afslappende 
og godt for bindevævet. Det 
er totalt afstressende at lave 
øvelserne. Og jeg er meget glad 
for vores instruktør, og at hun 
formår at lave forskellige øvel-

ser med os hver gang, siger 
Carina Johansen.

Instruktøren på holdet er 
Zerina Konic, der har uddan-

net sig som yoga-instruktør 
inden for flere forskellige typer 
yoga, heriblandt yin, nidra og 
hatha yoga, som alle sammen 
tilbydes i idrætsforeningen.

Zerina Konic forklarer, hvad 
yin yoga går ud på.

- Yin yoga er en blid yoga-
form, hvor man fokuserer på 
at afspænde kroppen ved at 
holde strækket længe – om-
kring fire minutter. Det er også 
en meget meditativ form for 
yoga, siger hun.

I løbet af undervisningen, 
der foregår i halvanden time, 
er det vigtigt for hende, at alle 
først og fremmest er opmærk-
somme på sig selv.

- Som instruktør fokuserer 
jeg meget på vejrtrækningen, 
for ellers kan man ikke løsne 
op i spændingerne. Samtidig 
fokuserer jeg på, at alle på hol-
det føler sig tilpas. Vi er alle 
forskellige. Jeg lærer holdet, 
at de ikke skal kigge rundt 
på de andre, men at de skal 
fokusere på at mærke efter, 
om strækket er rart. Man skal 
ikke forcere kroppen, men det 
er vigtigt at lære sin krop at 
kende, siger Zerina Konic.

- Måske kan man tage det 
med ud fra yoga-rummet og 
ind i sit liv også – at mærke 
efter, siger hun tænksomt.

Opstillingen af yogamåtter-
ne som en cirkel viser sig ikke 
at være et tilfælde.

- De danner en cirkel for at 
man føler et fællesskab. Det 
handler yoga om for mig – og 
ikke så meget om forskellige 
stillinger, siger Zerina Konic.

Dette bliver også fastslået 
i løbet af undervisningen, da 
det kun en enkelt gang bli-
ver nævnt, hvad en bestemt 
stilling egentlig hedder i yo-
ga-sammenhæng. 

I stedet forklarer Zerina 
Konic simpelthen, hvordan 
deltagerne skal placere sig, 
når de står, sidder eller lig-
ger. Som oftest ledsaget af 
bemærkningen: 

- Det vigtigste er, at du lytter 
til, hvad din krop fortæller dig.

Til den første øvelse bruger 
alle de to gule tennisbolde, 
som trilles under foden og 
bruges til udstræk i musk-
ler og led. Herfra videre til 

åndedrætsøvelser hentet fra 
træningsformen qigong.

Efter det står den på en 
serie af udstræknings-posi-
tioner med individuelle vari-
anter, idet Zerina Konic hele 
vejen igennem kommer med 
alternativer, så alle hver især 
vælger den position, der er 
mest behagelig. Det viser sig 
at være ret essentielt, fordi 
fire minutters stræk kan være 
lang tid i en uhensigtsmæssig 
position.

På denne måde kommer 
holdet igennem både den so-
vende svane, tilbagetrukken 
sommerfugl, larven og sneg-
len. 

Mellem hver af øvelserne er 
der en pause på 30 sekun-
der. Den dæmpede belysning 
i rummet og den stille me-
ditative musik er med til at 
sætte en stemning af ro og 
fordybelse, der kun bliver af-
brudt, når Zerina Konic med 
en let bevægelse slår to asi-
atisk udseende klokker mod 
hinanden for at afrunde hver 
enkelt øvelse.

En blid og afspændende yogaform
FRITID I HEDEHUSENE. Yin yoga er navnet på en type yoga, der tilbydes i Hedehusene Idræts Forening. 
Zerina Konic er instruktøren, der fører deltagerne gennem øvelserne.

Undervejs opfordrer instruktøren til, at deltagerne hele tiden mærker efter, hvordan deres krop har det. Foto: Thomas 
Olsen

Zerina Konic egen yndlingsyogaform er netop yin yoga, 
som hun er blevet undervist i af flere omgange. Foto: 
Thomas Olsen

Det ligner lidt en lilla blomst, når man ser yogamåtterne på gulvet. Foto: Thomas Olsen

Instruktør Zerina Konic er både venlig og rolig undervejs, 
mens hun guider hele yin yoga-holdet i først vejrtrækning-
søvelser og siden afspænding. Foto: Thomas Olsen

Carina Johansen i dyb koncentration under yin yoga i 
Springcenter Nærheden. Foto: Thomas Olsen
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Fløng AutoCenterFløng AutoCenter
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Åbningstider:
Man.-tors. 7.45-16.00, fre. 7.45-14.00

Har du bilen, så har vi holdet til at yde dig
PROFESSIONEL SERVICE PÅ ALLE BILMÆRKER
HUSK: vores stempel gælder på lige fod med de autoriserede værksteders stempel mht. bilens fabriksgaranti!

Kør sikkert
på de glatte vinterveje

Kan dine vinterdæk klare endnu en sæson?
Det er nu man bør skifte til vinterdæk, for sommerdæk bliver hurtigt hårde 
ved lave temperaturer, hvilket giver dårligere vejgreb og forlænget bremse-
længde.
Vi har altid et godt tilbud på nye vinterdæk og husk, du får 3 års udvidet 
garanti på alle dæk fra Bridgestone.

Fløng Autocenter
Akacievej 4

2640 Hedehusene

Tlf.: 4655 1075

www.floengautocenter.dk

Kan dine vinterdæk klare
endnu en sæson?
Det er nu man bør skifte til vinterdæk, for som-
merdæk bliver hurtigt hårde ved lave temperatu-
rer, hvilket giver dårligere vejgreb og forlænget 
bremse- længde.

Vi har altid et godt tilbud på nye vinterdæk og 
husk, du får 3 års udvidet garanti på alle dæk 
fra Bridgestone.

Vi servicerer alle bilmærker
Vi har den nødvendige certi� cering og erfaring til at servicere 
alle biler – uanset mærke, model og årgang. Er bilen ny – så 
husk, at du ved service og reparation hos os bevarer bilens
fabriksgaranti, uanset hvor den er købt.

Book tid til dit næste serviceeftersyn hos
Fløng Autocenter på tlf. 4655 1075

 
 

Skal bilen til service?

Fløng Autocenter
Akacievej 4

2640 Hedehusene

Tlf.: 4655 1075

www.floengautocenter.dk

ÅBNINGSTIDER:
Man.-tors. 7.30-16.00, fre 7.30-14.00
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Carl Futtrup har været med til at sætte juletræer op de 
seneste 10 år.  Foto: Kristina Herlev Wulff

AF KRISTINA HERLEV WULFF
kristina.wulff@sn.dk

HEDEHUSENE: Forlygterne på 
de gule busser genspejler sig i 
den røde belægnings regnvåde 
overflade foran Hedehusene 
Station. 

En gruppe børn holder på 
deres cykler og venter på grønt 
lys. 

- Se, juletræ, råber den ene 
begejstret, og de drejer hove-
det mod den store lastbil med 
den gigantiske Nordmanns-
gran på ladet. 

Ved siden af lastbilen står 
specialarbejder Carl Futtrup. 
Sammen med kollegerne fra 
Høje-Taastrup Kommunes af-
deling med navnet Driftsbyen 
skal han sørge for, at juletræet 
kommer op at stå. 

- Juletræet er noget specielt 
hvert år. Det er bare julen, og 
julen gør alle sammen glade. 
Selv mig som gammel jyde, 
fortæller han med en rum-
lende latter. 

En bøvlet affære
Træet bliver nænsomt hejst 
ned på jorden af den lange 
kran. Her har Carl Futtrup og 
hans kolleger taget mål ved 

det hul, der er i den røde 
belægning til netop juletræet. 
Carl tager en orange og hvid 
motorsav i hånden, og med 
en gennemtrængende lyd be-
gynder den at æde stykker af 
den brede juletræsfod. 

- Det er meget bøvlet. Det 
skal stå lige, og der er kiler 
og den slags, fortæller Carl 
Futtrup.

Julen er her
Efter omkring en halv time 
med måling, tilpasning og et 
par forsøg på at få træet til 
at passe i hullet, lykkes det 
endelig. 

Carl Futtrup dukker op fra 
sin plads bag træet med et 
stort smil og tommelfingrene 
i vejret.

- Det er sgu en dejlig følelse. 
Så kan jeg vise mine piger det 
og sige »se, det har far sat op«, 
siger Carl Futtrup med et grin.

- Julen er her i Hedehusene, 
konstaterer han. 

Træet på Stationsforpladsen 
blev tændt på behørig vis lør-
dag den 30. november  ved et 
arrangement af Hedehusene 
Erhvervsforening efter redakti-
onens deadline til Hedeposten.

I regn og slud 
- juletræet  
skal ud!
JUL. Carl Futtrup og hans kolleger 
måtte kæmpe mod dråberne for 
at bringe julen til Hedehusene.

Træet i Hedehusene er i år fint pyntet med naturens egen julepynt. 

Efter en halv times tid var julen endelig kommet til 
Hedehusene - i regnvejr. Foto: Kristina Herlev Wulff

Der vurderes undervejs. Foto: Kristina Herlev Wulff

Træet nærmer sig sin plads. Foto: Kristina Herlev Wulff

Træet blev leveret en torsdag morgen i november. Foto: 
Kristina Herlev Wulff

Normannsgrantræet hejses. Foto: Kristina Herlev Wulff

Stamme skal passe ned i et firkantet hul i stationsforplad-
sens røde belægning. Foto: Kristina Herlev Wulff

/taastrup

SE BILLEDERNE
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Nøglehulsmærke og tal-
lerkenfordeling

Klædt på til livet
med type 2 diabetes

Et godt liv på trods af 
type 2 diabetes
Der er fokus på kost, motion og meget andet sundt, når 10 kvinder
med anden etnisk baggrund mødes til diabetes café i et beboerhus
i Charlottekvarteret for at blive klogere på en sund hverdag med
type 2 diabetes. 

Fem af de ti kvinder på holdet. Øverst fra venstre: tolken Rubina, Hacer, Rubina, Ayse, og Döne.

”Jeg havde fået konstateret type 2 diabetes 
for et halvt år siden,” fortæller hun via 
tolk og fortsætter: ”Da jeg hørte om 
forløbet, hvor jeg også kunne lære om 
slankekost, så slog jeg til.”

JEG HAR VIRKELIG FORSTÅET VIGTIG-
HEDEN AF KOST OG MOTION
Denne mandag eftermiddag er holdets 
næstsidste mødegang. Rubina fortæller 
glad, hvor meget hun har fået ud af det. 
”Jeg har virkelig forstået vigtigheden af 
kost og motion, når man lever med den 
sygdom,” smiler hun og fortæller om sine 
madindkøb, der er blevet sundere. Også 
motionen har Rubina ændret på: ”Før 
gik jeg én tur om dagen, nu går jeg to, og 

jeg vil starte i motionscenter, når jeg er 
helt ovre mit biluheld.”

Oplysningen om risiko for følgesygdom-
me har været chokerende for Rubina: 
”Jeg har jo rigeligt i at passe min diabetes 
og vil ikke have mere at kæmpe med. 
Heldigvis oplever hun nu at være blevet 
godt klædt på, så hun kan leve med syg-
dommen, som man bør. Og så kan den 
nye viden ovenikøbet gives videre til en 
store omgangskreds. ”Jeg kender jo man-
ge andre med type 2 diabetes. Nu kan jeg 
oplyse og vise materialet frem,” smiler 
hun, og indskyder: ”Også til dem, der har 
brug for forebyggende rådgivning”, slutter 
den glade diabetes cafédeltager.  

Hacer Yildirim fra Char-
lottekvarteret fik konsta-
teret type 2 diabetes for 
3 år siden. Helt tilfældigt, 
i en blodprøve for noget 
andet. Hun hørte om dia-
betescaféen via kvarterets 
Helhedsplan.   

DET VAR BLEVET FOR LET AT
SPRINGE OVER
”Det mest spændende har været at høre 
om det sunde Nøglehulsmærke,” fortæl-
ler hun. ”Det kigger jeg nu efter, når jeg 

handler.” Også ”Taller-
kenfordeling”, har været 
en øjenåbner for Hacer. 
”Noget virkeligt godt er 
også, at jeg nu kender vig-
tigheden af at tage min dia-
betes-medicin.” fortæller 
hun videre: ”Det var blevet 
for let at springe over og 

gå tilbage til den gamle livsstil, også uden 
hensyntagen til kost-reglerne, som min 
læge havde oplyst mig om.” Men det er 
slut nu”, mener den fornyede Hacer, 
tilfreds efter 8 oplysende mødegange. 

AF LISELOTTE RYDLUND          

Fakta om diabetes café på dit sprog – for 
kvinder med anden etnisk baggrund

• Holdet er for kvinder med type 2 dia-
betes, der gerne vil vide mere om sund 
mad, motion, medicin og eventuelle 
følgesygdomme.

• Der indgår både undervisning, bevæ-
gelse og madlavning i forløbet.

• Man mødes 2 timer ugentligt i 8 uger.

• Forløbet er gratis og der er tolke
tilstede. 

• For mere info, kontakt diætist:
Pernille på telefon: 2133 0081.

Rubina Farooqi, 58, til højre i billedet, sidder med sin tolk: Rubina Butt. 

Rubina Farooqi hørte om diabetescaféen gennem Sundhedscenter 
Espens Vænge, hvor hun gik til behandling for smerter. 
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Af NINA V. LIE, Praktikant i
Cirkuspavillonen & Landskabsarkitekt
FELIX BECKER, Helhedsplanen
Charlottekvarteret, Cirkuspavillonen

I løbet af efteråret blev der gravet central-
varme ned på et jordstykke bag Hedehus-
hallen. Efter gravearbejdet var færdigt, 
lå området tilbage som ét stort mudret 
jordstykke. På kun to uger har 9F, fra 
Charlotteskolen forvandlet det til, hvad 
der er starten på den nye skolehave.

Skolehaven kommer til at ligge lige bag 
Hedehushallen, hvor der er omkring 
200 m2 at boltre sig på. Her er der rig 
mulighed for dyrkning af grøntsager, 
urter, frugttræer og meget andet godt. 
Efter nedlæggelse af skolehaverne på 
en midlertidig grund i Nærheden, har 
Cirkuspavillonen i samarbejde med Høje 
Taastrup Kommunes naturfagskonsulent, 
Folkeskolerne og Parkforvaltningen, taget 

initiativ til genetablering af en ny skoleha-
ve. Friluftsrådet støtter genetableringen i 
en 2-årig periode, hvorefter skolehaverne 
forventes forankret i det nye Læringshus 
under opførelse i Nærheden. 

I løbet af de første uger i november har 
modtagerklassen 9F, sammen med deres 
klasselærere plantet de første frugttræer 
og lavet de første jordlodder i den nye 
skolehave. Felix Becker og Nina V. Lie 
fra Cirkuspavillonen var med til at hjælpe 
med havearbejdet, men det er eleverne 
vi kan takke for at være nået så langt, på 
så kort tid. De lagde virkelig kræfterne 
i, da de fik et frugttræ og en spade i 
hånden. Elevernes erfaring med havear-
bejde var blandet. Men uanset erfaring, 
så havde alle plantet et træ, da første dag 
var omme. Der blev gravet på livet løs, 
og efter kun én dag i haven, stod der et 
blomme-, pære-, æble- og kirsebærtræ 
solidt plantet i jorden. Derudover anlagde 
de det første jordlod, hvori de plantede 
fire 2-årige kålplanter. I den kommende 
skolehavesæson kan eleverne så jordlod-
det til med flere afgrøder.  

Klassen har nu været i haven ad flere 
omgange, og det næste jordlod er ved at 
tage form. En gruppe elever fik til opgave 
at udtænke et design til krydderurtebed 
til tre forskellige krydderurter: mynte, ti-
mian og anisisop. Opgaven var at designe 
et bed med deres egen kreativitet som 
drivkraft. Urterne har forskellige krav 
til jordtype og voksested, som eleverne 
også lærte om. De lærte om forskellige 
jordtyper, og hvordan de skal blande 
dem, når de skal realisere deres design i 
praksis. De tog virkelig udfordringen op, 
og lagde deres kreativitet og arbejdsom-
hed i opgaven. 

 Arealets jord bærer præg af det grave-
arbejde, der har været i forbindelse med 
nedlægningen af centralvarme. Nogle 
steder er der vendt op og ned på de 
naturlige jordlag, hvilket har givet nogle 
udfordringer i forhold til havearbejdet. 
Mange steder er jorden meget leret og 
våd, andre steder er den gruset og hård. 
Vi forsøger løbende at forbedre kvaliteten 
af jorden, så den er klar til den kom-

mende skolehavesæson. Eleverne lærer, 
hvordan man kan skabe bedre struktur- 
og næringsforhold i jorden. Dette gør vi 
for eksempel ved at lave en blanding af 
kommunens kompostjord og rester af 
hestemøg fra nyttehaverne.   

Vi glæder os til at fortsætte arbejdet med 
skolehaverne. Henover vinteren kommer 
vi til at samarbejde med naturfagslærerne 
fra Charlotteskolen og Hedehusskolen, 
omkring skoleforløbene i haverne i det 
kommende forår i 2020.  

Skolehaverne tager form!
9F fra Charlotteskolen tager de første spadestik til den nye skolehave

charlottekvarteret .dk  -  Mennesker  i  fokus  -  Den bo l igsoc ia le  he lhedspla n  i  Cha r lot te kva rte re t cha r lotte kva r teret .dk  -  Men n esker  i  fo k us  -  D en  b o l igso c ia le  h e lh ed sp lan  i  C h ar lo t tek varteret

.

P ORTR ÆTFØRSTE SPADESTIK

Arbejde med fjernvarme afsluttes i starten af oktober. Skolehaven tager form.

Området for skolehaven er markeret med gul.

FAKTA BOKS:
•  Nina V. Lie: Bachelor i Landskabs-

arkitektur og Bydesign fra KU. 
Udvikler af designet og ansvarlig for 
naturformidling til skolehaverne. 

•  Felix Becker: Medarbejder i Cirkuspa-
villonen. Koordinator for opstart af 
skolehaverne.

•  Samarbejdspartnere: Hedehusenes 
folkeskoler, naturfagkonsulent HTK, 
Parkforvaltningen, Naturplanteskolen 
- planterne er udvalgt i samarbejde 
med Naturplanteskolen i Reerslev.

•  Pionerarbejde: Modtagerklassen 9F 
fra Charlotteskolen – tak til dem!

• Fotos: Felix Becker
•  Støttet af: Friluftsrådet
• Kontakt: Ved interesse og spørgsmål 

vedrørende skolehaverne, er du vel-
kommen til at kontakte Felix Becker 
på felix@charlottekvarteret.dk eller 
Nina V. Lie på nina.v.lie@gmail.com.   

Konturerne af skolehaverne træder frem.

Her ses de fine tegninger af deres design. 

Ung tømrer fra 
Charlottekvarteret 
har succes med 
egen virksomhed
Modige Kiattichai Pradit-Amphais, 25, kastede sig, trods sin unge alder, 
ud i usikkerheden som selvstændig tømrer. Nu, et år efter, har han tre 
ansatte.

AF LISELOTTE RYDLUND

Unge Kiattichai og hans familie kom til 
Danmark fra Thailand, da Kiattichai var 9 
år gammel og har boet i Charlottekvarte-
ret siden. Han tænker nu tilbage på tiden, 
hvor han prøvede kræfter med håndværk 
og design, i samarbejde med Helhedspla-
nen, der var ny dengang. 

EN VASKEÆGTE CIRKUSVOGN I
CHARLOTTEKVARTERET
Det første møde med den Boligsociale 
Helhedsplan, var dagen, hvor der plud-
selig stod en vaskeægte cirkusvogn i kvar-
teret. Den dag husker Kiattichai tydeligt. 
Helhedsplanen var flyttet ind og det var 

både godt og skidt, syntes han dengang. 
”De ansatte, Anders og Thor, de talte 
ligesom københavneragtigt” mindes han: 
”Og vi var mistænksomme: Hvad skulle 
de i vores kvarter, for vi havde det jo godt 
nok.” Men tilliden blev hurtig skabt: ”Nu, 
mange år senere, har de virkelig været 
med til at gøre Charlottekvarteret til et 
bedre sted at være,” smiler han stort.
Cirkusvognen var det nye projekthus. 
Den skulle sættes i stand og det var kvar-
terets unge friske på, i samarbejde med 
lokale håndværkere. ”Jeg var blandt andet 
med til at beklæde vognens sider med 
kunstgræs, så den kom til at se spænden-
de ud.” fortæller Kiattichai, ”det var en 
sjov tid.”

STRÅLER, DER SYMBOLER DET LYSE
I CHARLOTTEKVARTERET
Som 12-årig oplevede Kiattichai et vende-
punkt. Hans og de andre to 5. klasser på 
Charlotteskolen skulle i samarbejde med 
Helhedsplanen designe kvarterets nye 
logo. Designfaget var ikke fremmed for 
den 12-årige, da hans mor havde været 
en kendt, selvstændig møbeldesigner i 
Thailand. Men det blev alligevel en glæ-
delig overraskelse, at hans og makkerens 
udkast blev valgt: Et stort C med solstrå-

ler. Stråler, der symboliserer det lyse, 
modsat Charlottekvarterets ry, som ofte 
er sort, forklarer den unge designer. ”Jeg 
havde ikke drømt om, at logoet efterføl-
gende skulle blive brugt så meget,” smiler 
Kiattichai lidt genert: ”Det er sjovt at se 
det overalt i kvarteret.” To år efter fulgte 
næste logo fra han hånd, logoet til den 
populære Charlotte Cup. 

FULDTIDSARBEJDE OG AFTENSTUDIE
Efter 10. klasses på efterskole var Kiat-
tichai skoletræt, og i tvivl om hvad han 
ville. ”Jeg ønskede ikke at sidde ved en 
computer hele dagen,” fortæller han og 
fortsætter: ”Valget faldt på tømreruddan-
nelsen, og det gik rigtig godt.” Men den 
unge tømrer måtte efterfølgende erfare, at 
det er et hårdt fag at arbejde i. Kiattichai 
kastede sig nu over et 4-årigt aftenstudie 
til bygningskonstruktør, med dagtimerne 
fyldt ud i tømrerfaget. ”Jeg synes, at jeg 
egner mig til formand,” smiler han og 
uddyber: ”Ingen mester, som tjener det 

dobbelte og arbejder det halve,” smiler 
han igen. 
Og så, for et års tid siden, sprang Kiat-
tichai ud i det som selvstændig, nu med 
3 ansatte. Hans firma har blandt andet 
døgnvagten hos Domea i Charlottekvar-
teret: ”Det gode ved tømrerarbejdet er, 
at man kommer ud og ser en masse hele 
tiden. En dag er det en dør, der skal 
repareres, og næste gang skal der måske 
lægges gulv.” Også den gamle baggrund 
i design er en fordel for firmaet. Selv 
om Kiattichai ikke har de dyre design-
programmer, kan han stadig tegne, når 
kunden ønsker det.
”Det er dog mere krævende at være selv-
stændig, end jeg troede… meget arbejde, 
mindre fritid, og alle de fakturaer, der 
skal skrives om aftenen. Men man skal jo 
lige have styr på tingene,” slutter Kiatti-
chai, og smiler stort. 

Kiattichais tømrerfi rma kan fi ndes på: 
KK Total Entreprise IVS – håndværker.dk

Det første man møder, når man kommer ind i Charlottekvarteret ad Høje-Taastrup-stierne, er 
Kiattichais logo: de to røde C’er med stråler.  

”I tømrerarbejdet med de unge arbejder man 
mere pædagogisk. Det er sjovt og anderledes 
at hjælpe    dem i gang med håndværk, i stedet 
for bare at knokle igennem og tjene penge,” 
fortæller Kiattichai, til venstre i billedet.

Logoet, som Kiattichai 
var med til at tegne i 5. 

klasse, efter behand-
ling i et tegneprogram



Af NINA V. LIE, Praktikant i
Cirkuspavillonen & Landskabsarkitekt
FELIX BECKER, Helhedsplanen
Charlottekvarteret, Cirkuspavillonen

I løbet af efteråret blev der gravet central-
varme ned på et jordstykke bag Hedehus-
hallen. Efter gravearbejdet var færdigt, 
lå området tilbage som ét stort mudret 
jordstykke. På kun to uger har 9F, fra 
Charlotteskolen forvandlet det til, hvad 
der er starten på den nye skolehave.

Skolehaven kommer til at ligge lige bag 
Hedehushallen, hvor der er omkring 
200 m2 at boltre sig på. Her er der rig 
mulighed for dyrkning af grøntsager, 
urter, frugttræer og meget andet godt. 
Efter nedlæggelse af skolehaverne på 
en midlertidig grund i Nærheden, har 
Cirkuspavillonen i samarbejde med Høje 
Taastrup Kommunes naturfagskonsulent, 
Folkeskolerne og Parkforvaltningen, taget 

initiativ til genetablering af en ny skoleha-
ve. Friluftsrådet støtter genetableringen i 
en 2-årig periode, hvorefter skolehaverne 
forventes forankret i det nye Læringshus 
under opførelse i Nærheden. 

I løbet af de første uger i november har 
modtagerklassen 9F, sammen med deres 
klasselærere plantet de første frugttræer 
og lavet de første jordlodder i den nye 
skolehave. Felix Becker og Nina V. Lie 
fra Cirkuspavillonen var med til at hjælpe 
med havearbejdet, men det er eleverne 
vi kan takke for at være nået så langt, på 
så kort tid. De lagde virkelig kræfterne 
i, da de fik et frugttræ og en spade i 
hånden. Elevernes erfaring med havear-
bejde var blandet. Men uanset erfaring, 
så havde alle plantet et træ, da første dag 
var omme. Der blev gravet på livet løs, 
og efter kun én dag i haven, stod der et 
blomme-, pære-, æble- og kirsebærtræ 
solidt plantet i jorden. Derudover anlagde 
de det første jordlod, hvori de plantede 
fire 2-årige kålplanter. I den kommende 
skolehavesæson kan eleverne så jordlod-
det til med flere afgrøder.  

Klassen har nu været i haven ad flere 
omgange, og det næste jordlod er ved at 
tage form. En gruppe elever fik til opgave 
at udtænke et design til krydderurtebed 
til tre forskellige krydderurter: mynte, ti-
mian og anisisop. Opgaven var at designe 
et bed med deres egen kreativitet som 
drivkraft. Urterne har forskellige krav 
til jordtype og voksested, som eleverne 
også lærte om. De lærte om forskellige 
jordtyper, og hvordan de skal blande 
dem, når de skal realisere deres design i 
praksis. De tog virkelig udfordringen op, 
og lagde deres kreativitet og arbejdsom-
hed i opgaven. 

 Arealets jord bærer præg af det grave-
arbejde, der har været i forbindelse med 
nedlægningen af centralvarme. Nogle 
steder er der vendt op og ned på de 
naturlige jordlag, hvilket har givet nogle 
udfordringer i forhold til havearbejdet. 
Mange steder er jorden meget leret og 
våd, andre steder er den gruset og hård. 
Vi forsøger løbende at forbedre kvaliteten 
af jorden, så den er klar til den kom-

mende skolehavesæson. Eleverne lærer, 
hvordan man kan skabe bedre struktur- 
og næringsforhold i jorden. Dette gør vi 
for eksempel ved at lave en blanding af 
kommunens kompostjord og rester af 
hestemøg fra nyttehaverne.   

Vi glæder os til at fortsætte arbejdet med 
skolehaverne. Henover vinteren kommer 
vi til at samarbejde med naturfagslærerne 
fra Charlotteskolen og Hedehusskolen, 
omkring skoleforløbene i haverne i det 
kommende forår i 2020.  

Skolehaverne tager form!
9F fra Charlotteskolen tager de første spadestik til den nye skolehave

cha r lotte kva r te re t .d k  -  Mennesker  i  fokus  -  Den bo l igsoc ia le  he lhedsplan  i  Char lot tekvarteret charlottekvarteret .dk  -  Mennesker  i  fokus  -  Den bo l igsoc ia le  he lhedspla n  i  Cha r lot te kva rte re t

.

PORTRÆTFØR STE  SPADES T IK

Arbejde med fjernvarme afsluttes i starten af oktober. Skolehaven tager form.

Området for skolehaven er markeret med gul.

FAKTA BOKS:
•  Nina V. Lie: Bachelor i Landskabs-

arkitektur og Bydesign fra KU. 
Udvikler af designet og ansvarlig for 
naturformidling til skolehaverne. 

•  Felix Becker: Medarbejder i Cirkuspa-
villonen. Koordinator for opstart af 
skolehaverne.

•  Samarbejdspartnere: Hedehusenes 
folkeskoler, naturfagkonsulent HTK, 
Parkforvaltningen, Naturplanteskolen 
- planterne er udvalgt i samarbejde 
med Naturplanteskolen i Reerslev.

•  Pionerarbejde: Modtagerklassen 9F 
fra Charlotteskolen – tak til dem!

• Fotos: Felix Becker
•  Støttet af: Friluftsrådet
• Kontakt: Ved interesse og spørgsmål 

vedrørende skolehaverne, er du vel-
kommen til at kontakte Felix Becker 
på felix@charlottekvarteret.dk eller 
Nina V. Lie på nina.v.lie@gmail.com.   

Konturerne af skolehaverne træder frem.

Her ses de fine tegninger af deres design. 

Ung tømrer fra 
Charlottekvarteret 
har succes med 
egen virksomhed
Modige Kiattichai Pradit-Amphais, 25, kastede sig, trods sin unge alder, 
ud i usikkerheden som selvstændig tømrer. Nu, et år efter, har han tre 
ansatte.

AF LISELOTTE RYDLUND

Unge Kiattichai og hans familie kom til 
Danmark fra Thailand, da Kiattichai var 9 
år gammel og har boet i Charlottekvarte-
ret siden. Han tænker nu tilbage på tiden, 
hvor han prøvede kræfter med håndværk 
og design, i samarbejde med Helhedspla-
nen, der var ny dengang. 

EN VASKEÆGTE CIRKUSVOGN I
CHARLOTTEKVARTERET
Det første møde med den Boligsociale 
Helhedsplan, var dagen, hvor der plud-
selig stod en vaskeægte cirkusvogn i kvar-
teret. Den dag husker Kiattichai tydeligt. 
Helhedsplanen var flyttet ind og det var 

både godt og skidt, syntes han dengang. 
”De ansatte, Anders og Thor, de talte 
ligesom københavneragtigt” mindes han: 
”Og vi var mistænksomme: Hvad skulle 
de i vores kvarter, for vi havde det jo godt 
nok.” Men tilliden blev hurtig skabt: ”Nu, 
mange år senere, har de virkelig været 
med til at gøre Charlottekvarteret til et 
bedre sted at være,” smiler han stort.
Cirkusvognen var det nye projekthus. 
Den skulle sættes i stand og det var kvar-
terets unge friske på, i samarbejde med 
lokale håndværkere. ”Jeg var blandt andet 
med til at beklæde vognens sider med 
kunstgræs, så den kom til at se spænden-
de ud.” fortæller Kiattichai, ”det var en 
sjov tid.”

STRÅLER, DER SYMBOLER DET LYSE
I CHARLOTTEKVARTERET
Som 12-årig oplevede Kiattichai et vende-
punkt. Hans og de andre to 5. klasser på 
Charlotteskolen skulle i samarbejde med 
Helhedsplanen designe kvarterets nye 
logo. Designfaget var ikke fremmed for 
den 12-årige, da hans mor havde været 
en kendt, selvstændig møbeldesigner i 
Thailand. Men det blev alligevel en glæ-
delig overraskelse, at hans og makkerens 
udkast blev valgt: Et stort C med solstrå-

ler. Stråler, der symboliserer det lyse, 
modsat Charlottekvarterets ry, som ofte 
er sort, forklarer den unge designer. ”Jeg 
havde ikke drømt om, at logoet efterføl-
gende skulle blive brugt så meget,” smiler 
Kiattichai lidt genert: ”Det er sjovt at se 
det overalt i kvarteret.” To år efter fulgte 
næste logo fra han hånd, logoet til den 
populære Charlotte Cup. 

FULDTIDSARBEJDE OG AFTENSTUDIE
Efter 10. klasses på efterskole var Kiat-
tichai skoletræt, og i tvivl om hvad han 
ville. ”Jeg ønskede ikke at sidde ved en 
computer hele dagen,” fortæller han og 
fortsætter: ”Valget faldt på tømreruddan-
nelsen, og det gik rigtig godt.” Men den 
unge tømrer måtte efterfølgende erfare, at 
det er et hårdt fag at arbejde i. Kiattichai 
kastede sig nu over et 4-årigt aftenstudie 
til bygningskonstruktør, med dagtimerne 
fyldt ud i tømrerfaget. ”Jeg synes, at jeg 
egner mig til formand,” smiler han og 
uddyber: ”Ingen mester, som tjener det 

dobbelte og arbejder det halve,” smiler 
han igen. 
Og så, for et års tid siden, sprang Kiat-
tichai ud i det som selvstændig, nu med 
3 ansatte. Hans firma har blandt andet 
døgnvagten hos Domea i Charlottekvar-
teret: ”Det gode ved tømrerarbejdet er, 
at man kommer ud og ser en masse hele 
tiden. En dag er det en dør, der skal 
repareres, og næste gang skal der måske 
lægges gulv.” Også den gamle baggrund 
i design er en fordel for firmaet. Selv 
om Kiattichai ikke har de dyre design-
programmer, kan han stadig tegne, når 
kunden ønsker det.
”Det er dog mere krævende at være selv-
stændig, end jeg troede… meget arbejde, 
mindre fritid, og alle de fakturaer, der 
skal skrives om aftenen. Men man skal jo 
lige have styr på tingene,” slutter Kiatti-
chai, og smiler stort. 

Kiattichais tømrerfi rma kan fi ndes på: 
KK Total Entreprise IVS – håndværker.dk

Det første man møder, når man kommer ind i Charlottekvarteret ad Høje-Taastrup-stierne, er 
Kiattichais logo: de to røde C’er med stråler.  

”I tømrerarbejdet med de unge arbejder man 
mere pædagogisk. Det er sjovt og anderledes 
at hjælpe    dem i gang med håndværk, i stedet 
for bare at knokle igennem og tjene penge,” 
fortæller Kiattichai, til venstre i billedet.

Logoet, som Kiattichai 
var med til at tegne i 5. 

klasse, efter behand-
ling i et tegneprogram
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JUL

Kommende
julearrangementer 
i Cirkuspavillonens 

regi:

Søndag d. 8.12. kl. 14-17:
Julecafé i Aktivitetshuset,

Charlotteager 122 B,
for alle beboere

i Charlottekvarteret

Fredag d. 13.12. kl. 15-18:
Indvielse af Gadekøkkenet

og Æbleskive-fandango
foran Biblioteket i Hedehusene

Kom til Julecafé i
Charlottekvarteret

Julen nærmer sig og i den anledning vil 
afdelingsbestyrelserne i Vibo og DFB 
i samarbejde med Cirkuspavillonen 
gerne invitere alle beboere til en hyggelig 
eftermiddag i Aktivitetshuset i Charlotte-
kvarteret. 

Du kan høre en fortælling om krydderi-
ernes historie, lave din egen juledekora-

tion, lave konfekt og lave dit eget lys af 
bivoks. Derudover kommer julemanden 
måske på besøg og deler slikposer ud til 
alle børnene. 

Tag familien eller naboen under armen 
og kom i julestemning sammen med de 
andre beboere i Charlottekvarteret!

SØNDAG D. 8. DECEMBER KL. 14-17
Sted: Aktivitetshuset, Charlotteager 122 B,
2640 Hedehusene
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Her følger et udpluk af de offentligt tilgængelige juleop-
levelser, der foregår i Hedehusene i december måned.

Julekalender i ruderne
På Hedehusene Bibliotek vil der i ruderne i hele december 
måned være en julekalender, der hver dag afslører et 
nyt bogstav, som til sidst vil danne en sætning.

Julemusik i Reerslev
Torsdag den 5. december er der åben kirke med julemu-
sik i Reerslev Kirke ved organist Nadja Aristoff mellem 
klokken 17 og 18.

Juletog kører ud i Hedeland
Hedelands Veteranbane kører traditionen tro veterantog 
fra Hedehusgården Station og ud til De Gule Spejdeers 
julemarked og juletræssalg i Hedeland. De resterende 
køredage er den 7. og 8. samt den 14. og 15. december. 
Læs mere på veteranbanens hjemmeside www.ibk.dk

Juletræsfest i Hedehuset
Søndag den 8. december er der juletræsfest for børn i 
kulturhuset Hedehuset i Hedehusene.

Nisse Holger, hans nissebørn, julemor og julemanden 
kommer forbi og så skal deltagerne lave en masse ju-
lepynt til juletræet før der danses om det.

Arrangøren lover, at det bliver julens hyggeligste for-
middag. Med til børnenes billet hører en slikpose og en 
juice. Voksne og børn under to år har gratis adgang.

Caféen er åben på dagen, hvor der kan købes æble-
skiver, gløgg, kaffe, te, sodavand med videre.

Læs mere og køb billetter på hjemmesiden www.kul-
turhusenehtk.dk

Juleværksted for børn
Fredag den 13. december er der juleværksted på He-
dehusene Bibliotek for børn mellem klokken 15 og 17.

Temaet er hjemmelavede julegaver, som bliver til sam-
men med Margit og Mette.

Den anbefalede aldersgruppe er fra fem år. Det er 
gratis, men tilmelding er nødvendig og kan ske via hjem-
mesiden www.bibliotek.htk.dk

Fællessang i kirken
Der er julekoncert og fællessang i Reerslev Kirke i He-
dehusene søndag den 15. december klokken 15.

Til årets julekoncert byder organist Nadja Aristoff på 
populær julemusik i fællesskab med vores gæstemusiker 
Vladimir Gaidai, der spiller harmonika. Der vil blive spil-
let både på klaver og harmonika, og repetoiret bevæger 
sig frem og tilbage imellem den danske juletradition og 
Ukraine, hvor Vladimir Gaidai kommer fra. Det bliver 
en blanding af livlig julemusik fra den store verden og 
fællessang til mere hjemlige toner. Eftermiddagen slutter 
med masser af julehygge i den gamle præstegård.

Træning 24. december 
Åben træning i Springcenter Nærheden den 24. december 
mellem kl. 10 og 13 arrangeret af TeamGym Nærheden 
(Taastrup Gymnastik Forening og Hedehusene Gymna-
stik Forening). 

Åben træning vil sige, at alle interesserede er velkomne. 
Også personer, der ikke er medlemmer klubben. Dog 
anbefaler TGF, at deltagerne er mindst seks år gamle. 
Der er gløgg og æbleskiver til eventuelt ventende for-
ældre i mellemtiden. Alle deltagere er med til en fælles 
opvarmning og bagefter er det frit, om man vil være 
på rytmegulvet eller springe på baner, og i øvrigt hvor 
hårdt eller hyggeligt man går til den.

Juleoplevelser  
i Hedehusene

Der er rig mulighed for at prøve trampolinerne i 
Springcenter Nærheden til åben gymnastiktræning 
den 24. december. Foto: Kim Rasmussen

AF IB SANDAHL
Byhistorisk Samling og Arkiv,  
Blaakildegaard

LOKALHISTORIE: Omkring år 
1920 var det vanskeligt og dyrt 
for husmødrene i Hedehusene 
at købe frisk fisk. 

Salget skete nemlig ved at 
lokale fiskehandlere, »Føniks 
Hans« og »Sildesmeden« kørte 
rundt med deres trillebøre fra 
dør til dør og solgte fisk.

Fiskeforeningen
I avisen »Københavns Amts 
Socialdemokrat« den 24. de-
cember 1919 kunne man 
læse:

»I Mandags Aftes afholdt 
Brændselsforeningen Gene-
ralforsamling paa Afholdsho-
tellet«

Og videre: »Under Eventu-
elt blev Spørgsmaalet rejst 
om yderligere Udvidelse af 
Foreningens Ramme til An-
skaffelse af billige Fødevarer. 
Th. Lange oplyste, at der var 
dannet en Forening, der nu 
tæller 50 Medlemmer, og 
som bliver forsynet med Ve-
sterhavs-Torsk til en Pris af 
36 Øre, hvilket er ca. 30 Øre 
under den Pris, der ellers ta-
ges her ved Stationen. Det nye 
Foretagende vil blive betydeligt 
udvidet, saa der også kan faas 
andre Fiskearter. Generalfor-
samlingen tilsagde sin fulde 
Støtte og alle tilstedeværende 
indmeldte sig i Foreningen. 
Det vedtoges at Arbejde hen 
til at der blev et Udsalgssted.«

I samme avis fortælles det 
den 3. august 1920, at Fiske-
foreningen nu har næsten 100 
medlemmer, der hver torsdag 
modtager fisk fra Esbjerg og 
9. oktober 1920 nævnes det, 
at man de sidste to uger har 
solgt i alt 670 pund fisk. Med-
lemstallet er nu 130.

I 1921 var antallet af med-
lemmer oppe på ca. 200, som 
betalte 10 øre i kontingent. Ar-
bejdsløse og lockoutede kunne 
købe et halvt kilo torsk for 16 

øre.
Ved Fiskeforeningens gene-

ralforsamling den 10. oktober 
1921 på Afholdshotellet, for-
talte formanden Overportør 
Th. Lange bl.a.:

»Der har været foretaget 40 
Uddelinger af Fisk i det for-
løbne Halvaar. I alt var der 
uddelt 3979 kg eller ca. 100 kg 
ugentlig. Der har været størst 
Efterspørgsel efter Torsk og 
Rødspætter. Foreningen hav-
de ført en ny Fiskeart, Kuller, 
frem. Endvidere havde man 
forsøgt at uddele røgede Va-
rer, ligeledes til Priser, der laa 
langt under Fiskehandlernes 
opskruede Priser.«

Billig fisk 
8. februar 1931: »Vi minder 
endnu en Gang om, at den 
herværende Fiskeforening i 
Vinterens strenge Løb udde-
ler Fisk til Indkøbspris til de 
Arbejdsløse. Liste er fremlagt 
på Arbejdsløshedskontoret, 
Tværvej, hvor man kan skri-
ve sig paa. Uddelingen finder 
som bekendt Sted hver Tirs-

dag Formiddag mellem Kl. 8 
- 12.«

Tunfisk til Hedehusene
12. august 1931: »Den hervæ-
rende Fiskeforening har bestilt 
en Tunfisk i Esbjerg af den 
anseelige Vægt paa 400 Pd. 
(Fisken vil blive sendt hertil 
saa snart den er fanget). Det 
er Foreningens Hensigt at ind-
byde samtlige Husmødre til at 
tage den store Fisk i Øjesyn 
inden Udskæringen foretages.
Fisken ankommer rimeligvis i 
denne Uge.«

16. august 1931: »Naar Fi-
sken er fanget, sendes der et 
Telegram fra Esbjerg, og For-
eningen lader derefter trykke 
Løbesedler om dens Ankomst 
og Tiden den kan tages i Øje-
syn. Paa Forhaand er der solgt 
over 200 Pund.«

16. august 1931: »Fra Es-
bjerg er der nu indløbet Te-
legram om, at man afsender 
en Tunfisk til Fiskeforeningen, 
sådan at den kan være i He-
dehusene Mandag Morgen. 
Det er en ordentlig Krabat, 

idet den vejer 500 Pund. Den 
udstilles straks efter Ankom-
sten og vil blive udskaaret i 
Dagens Løb.«

Sensationen paa 
Thorstensvej
18. august 1931: »Allerede kl. 
6 Morgen kunde man se, at 
der maatte være noget paa 
Færde paa Thorstensvej. Folk 
var mødt op for at se den store 
Tunfisk, som Fiskeforeningen 
havde indkøbt, man blev hel-
ler ikke skuffet, da Fiskehuset 
blev åbnet, midt i Lokalet stod 
den store Tunfisk udstillet. 
Skolen var indbudt til at se 
den store Fisk, og alle Lærer-
ne og Lærerinderne mødte da 
også op med alle Børnene fra 
Skolen for at beskue Sevær-
digheden. Det blev en meget 
stor Dag for Fiskeforeningen, 
hvor der til Daglig er en Mand, 
men i Gaar maatte der være 
5 om det store Arbejde at 
faa udskaaret og udvejet den 
store Fisk. Der var mødt flere 
hundrede Købere, og da Sal-
get var overstaaet, skænkede 
Fiskeforeningen Centralskolen 
Fiskens Skelet, der nu vil blive 
udstillet i Skolen. I Aftes stod 
Menuen paa Tunfisk over hele 
Byen, og der blev fra mange 
Sider sagt, at det var en her-
lig Ret.«

Efterlysning
Skulle der blandt Hedepo-
stens læsere være nogen der 
har billeder med mere om 
Th. Lange, Fiskeforeningen, 
den store tunfisk, »Føniks 
Hans« eller »Sildesmeden«, er 
Byhistorisk Samling og Arkiv 
meget interesseret i at få det 
affotograferet.

Kilder bl.a.: Københavns Amts 
Socialdemokrat, diverse dato-
er og årgange, samt

»Hedehusene, Kallerup og 
Baldersbrønde gennem tider-
ne«, af Martin Hansen, 1974. 

Frisk fisk og en forenings  
opståen i Hedehusene
HEDEHUSENE FØR OG NU. Om Fiskeforeningen for Hedehusene 
og Omegn samt en tunfisks ankomst til Thorstensvej.

Fiskeforeningen holdt møder på Afholdshotellet. Foto: Byhistorisk Samling og Arkiv i Høje-Taastrup, Blaakildegaard

Det var vanskeligt at købe frisk fisk, hvis man var husmor i 
Hedehusene i 1920. Arkivfoto: Mie Neel
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Poul Erik Bech

Hovedgaden 502
2640 Hedehusene
46575757

En del af byens liv

Ejendomsmæglere • Valuarer • MDE

Vi gør en forskel for dig og dit salg
EDC Poul Erik Bech er Danmarks største ejendomsmæglervirksomhed, 
og vores salgsstyrke gør en forskel for dig. Vi er primært ejet af Poul Erik 
Bech Fonden, og via overskuddet i mæglervirksomheden støtter Fonden 
foreninger, der gør en forskel for børn. 

Vi gør en forskel for dig og dit salg

Vi får hver dag  
mange nye boliger til salg

Lindebo 25. 1,152 - 2630 Taastrup
Lys lejlighed med tre værelser og altan
En god lejlighed, hvor pladsen er godt disponeret. Køkkenet er holdt i
hvidt, og i den ene ende er der en hyggelig spisekrog foran vinduet.
Fra stuen er der udgang til en overdækket og solrig altan, som kan lukkes
af med skydevinduer.
Lejligheden ligger i det eftertragtede Lindebo; en veldrevet ejerforening i
et roligt område med store træer og grønne fællesarealer centralt i
Taastrup. Man har et bredt udvalg af supermarkeder inden for kort afstand
og gode shoppemuligheder i det nærliggende City2.

 C

Pris 1.845.000
Udb. 95.000
Ejerudgifter/md. 2.618
Brt/nt u/ejerudg. 7.476/6.562
Etage 1
Bolig 79 m2
Rum/vær. 3/2
Opført 1975
Sag 26402619
Kontakt 46575757

NYHED
ÅBENT HUS

Med tilmelding
på edc.dk

Tværvej 24. 2,TH - 2640 Hedehusene
Lys og indflytningsklar andelslejlighed
Lejligheden ligger i god andelsforening med sund økonomi. Her er et
godt naboskab og et hyggeligt gårdmiljø.
Lejligheden er en endelejlighed med vinduer til tre sider og dermed
masser af lys. Stuen er rummelig, og der er pænt trægulv under de faste
tæpper både her og i soveværelset. Kammeret mellem stue og sove-
værelse kan tages ned, hvis man ønsker at genetablere de oprindelige to
værelser.
Her er gåafstand til indkøbsmuligheder og offentlig transport, og
Hedeland ligger kun få kilometer væk.

D

Pris 925.000
Boligydelse 4.588
Forbr.afh. 1.000

Etage 2
Bolig 76 m2
Rum/vær. 3/2
Opført 1966
Sag 26402632
Kontakt 46575757

NYHED
ÅBENT HUS

Med tilmelding
på edc.dk

Hedekæret 55. 2,2 - 2640 Hedehusene
Lys toværelses lejlighed med altan
Indflytningsklar lejlighed i en ejendom med grønne fællesområder.
Her er velholdt med et stilfuldt køkken, et pænt badeværelse og en altan
med eftermiddagssol. Fløngskoven og det rekreative område Hedeland
ligger tæt på.

 C

Pris 1.350.000
Udb. 70.000
Ejerudgifter/md. 2.982
Brt/nt u/ejerudg. 5.485/4.813
Sag 26402617

Etage 2
Bolig 54 m2
Rum/vær. 2/1
Opført 1970
Kontakt 46575757

NYHED
ÅBENT HUS

Med tilmelding
på edc.dk

Hulkærvej 8 - 2640 Hedehusene
Lys étplansvilla
Central beliggenhed og en enkel
rumfordeling med tre gode
værelser. Med en mindre ombyg-
ning kan man få et stort køkken-
alrum.
I haven har man en skøn sydvendt
terrasse og god plads til at ind-
rette legeområder til børnene.

 C

Pris 2.495.000
Udb. 125.000
Ejerudgifter/md. 2.916
Brt/nt u/ejerudg. 10.096/8.861
Grund 763 m2
Bolig 114 m2
Rum/vær. 4/3
Opført 1961
Sag 26402600
Kontakt 46575757

NYHED
ÅBENT HUS

Med tilmelding
på edc.dk
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Poul Erik Bech

Hovedgaden 502
2640 Hedehusene
46575757

En del af byens liv

Ejendomsmæglere • Valuarer • MDE

Vi gør en forskel for dig og dit salg
EDC Poul Erik Bech er Danmarks største ejendomsmæglervirksomhed, 
og vores salgsstyrke gør en forskel for dig. Vi er primært ejet af Poul Erik 
Bech Fonden, og via overskuddet i mæglervirksomheden støtter Fonden 
foreninger, der gør en forskel for børn. 

Få dit eget boligønske i avisen - GRATIS

Tilmeld dig køberkartoteket på edc.dk

Sæt trygt din bolig til salg hos os, vi hjælper dig også med at fi nde den næste. 
Få gratis dit boligønske med i vores annoncering uanset om du søger bolig i eller 
uden for lokalområdet. Vi dækker hele Danmark.

Har du
boligen?
Familie fra Vanløse søger bolig
hvor de kan være med deres 3
børn. Krav er min. 4 værelser for-
uden stue. Haven skal gerne væ-
re stor, med plads til både leg og
urtehave. Prisniveau: 3.800.000, -

Kunde ID 9588671
Kontakt Mathias Bech
Telefon 21196757

Har du
boligen?
Par fra Amager søger villa i rolige
omgivelser, væk fra trafiksstøj,
men stadig tæt på offentlig trans-
port. Vigtigt for dem er 4 værel-
ser, samt hus i god stand, samt
en have uden for meget arbejde.
Prisniveau: 3.000.000

Kunde ID 9190631
Kontakt Mathias Bech
Telefon 21196757

Har du
boligen?
Kunde fra Hedehusene søger et
fritidshus i foreningen OF Mølle-
høj. Største krav til boligen er at
der er en fin og brugbar have,
hvor der både er plads til afslap-
ning samt køkkenhave. Prisni-
veau: op til 1.300.000

Kunde ID 9522889
Kontakt Mathias Bech
Telefon 21196757

Har du
boligen?
Par med 2 børn søger en bolig til
omkring 1.500.000 kr. Det er vig-
tigt for dem at der er noget have.
De vil som minimum have 3 so-
veværelser + en stue. Standen på
boligen er ikke så vigtig.

Kunde ID 9494118
Kontakt Mathias Bech
Telefon 21196757

Har du
boligen?
Familie med snart to børn søger
bolig i Hedehusene. Det er vig-
tigt at der er 3 soveværelser, for-
uden en stue. Stand ikke væsent-
lig. Et plus er et udhus på ca. 20
m2 som kan bruges som atelier.
Prisniveau: 2.300.000

Kunde ID 9505987
Kontakt Mathias Bech
Telefon 21196757

Har du
boligen?
Ungt par fra Roskilde søger et fri-
tidshus i Hedehusene. Et krav fra
deres side er at der er 2 sovevæ-
relser samt en stue. Standen på
huset skal helst være i nogenlun-
de indflytningsklar stand. Prisni-
veau: 1.000.000, -

Kunde ID 9466435
Kontakt Mathias Bech
Telefon 21196757

Har du
boligen?
Så har vi
køberen.
Kunde søger bolig til hendes
datter. Ønsket er 2 værelser +
stue og have. Boligen skal ligge i
rimelig afstand til skole og of-
fentlig transport/indkøb. Boligen
skal helst være nogenlunde
indflytningsklar. Prisniveau: 2 mil.

Kunde ID 9518243
Kontakt Mathias Bech
Telefon 21196757

Har du
boligen?
Kunde fra Tune søger enten lej-
lighed eller fritidshus i området
omkring Roskilde. Han søger i
prisklassen op til omkring de 1.4
millioner. De enste krav er at der
som minimum er 2 værelser, og
at standen er nogenlunde.

Kunde ID 9499048
Kontakt Mathias Bech
Telefon 21196757

Har du
boligen?
Par fra Amager med to børn sø-
ger villa i Hedehusene, gerne tæt
på offentlig transport og indkøb.
Standen er ikke afgørende, da de
har hænderne rigtigt skruet på.
Prisniveau: 3.000.000

Kunde ID 8116147
Kontakt Mathias Bech
Telefon 21196757

Har du
boligen?
Familie med 3 børn søger bolig
centralt i Hedehusene eller
Fløng/Ny Fløng. Min. 4 sovevæ-
relser + stue. Prisniveau:
2.700.000

Kunde ID 8885133
Kontakt Mathias Bech
Telefon 21196757

Har du
boligen?
Håndværker fra Hedehusene sø-
ger villa i centrale men rolige
omgivelser. Gerne 3 v'er + stue.
Ønsker selv at istandsætte. Pris-
niveau: 2.400.000

Kunde ID 9464362
Kontakt Mathias Bech
Telefon 21196757

Har du
boligen?
Par fra Albertslund med 3 børn
søger indflytningsklar bolig med
min. 3 værelser. Boligen skal væ-
re tæt på indkøb og offentlig
transport. To badeværelser vil
være et plus. Prisniveau:
3.000.000

Kunde ID 6079924
Kontakt Mathias Bech
Telefon 21196757

Vi gør en forskel for dig og dit salg
 - med et lokalt team samt landsdækkende fordele

Kontakt os for en gratis   

vurdering af din bolig

EDC Poul Erik Bech er Danmarks største og eneste landsdækkende mægler- 
virksomhed med flere end 55 butikker, som samarbejder på tværs af landet. 
Vi finder køberen til din bolig i hele Danmark

Mathias Bech
Salgstrainee

Lise Lindegaard Jensen
Sagskoordinatortrainee

William K. T. Jessen
Weekendvagt

Mikkel Juel
Weekendvagt

Andreas Elkjær
Partner, afdelingsleder
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AF LISBETH JANSEN
lisbeth.jansen@sn.dk

HEDELAND: Et sjak beståen-
de af seks mænd, der med 
et glimt i øjet kalder sig for 
»banebørsterne« er en lørdag 
formiddag ved at gøre sig 
klar til at tage ud omkring 
Hedeland Veteranbanes 3,5 
kilometer-sten et stykke efter 
Rubjerg Station i Hedeland. 

Her skal de seks nemlig 
fortsætte Baneafdelingens 
igangværende arbejde med at 
udskifte de sveller, der bærer 
skinnerne på banens i alt fem 
kilometer lange strækning ud i 
det naturskønne område.

Hedelands Veteranbanes 
forening Industribaneklubben 
består af tre afdelinger med 
hvert sit resort-område. Hvor 
Trafikafdelingen tager sig af 
at bestjene tog og billetsalg 
under kørsler med publikum 
og Maskinafdelingen står for 
restaurering og reparation af 
togvogne og lokomotiver, tager 
Baneafdelingens medlemmer 
sig af vedligehold af selve ba-
nen, dens skinner, sveller og 
vegetation langs med sporer-
ne. Fælles for alle medlemmer 
uanset afdeling er den store 
passion for tog og maskiner.

Ude i al slags vejr
Banebørsterne er udenfor i al 
slags vejr. Året rundt. Og en 
del af deres opgaver kræver 
fysisk god form.

- Forskellen på afdelingerne 
er nok vejret. Vi går udenfor 
altid. I Maskinafdelingen går 
man ofte inde i værkstedet el-
ler i læ af remisen. Der er også 
forskellen i det fysiske arbejde. 
Tidligere var det faktisk end-
nu hårdere end nu at arbejde 
ude på banen på grund af det 
tunge værktøj, der blev brugt 
dengang, lyder vurderingen fra 
Hedelands Veteranbanes for-
mand Claus Nielsen.

- Inde på værkstedet el-
ler i remisen kan man også 
nemmere gå i vejen. Herude 
er der altid noget, man kan 
lave. Kom der fire mere og 
slog sig til, ville de bare kunne 
gå i gang længere henne ad 
sporet, siger formanden med 

henvisning til, at det kræver 
mere specialviden om eksem-
pelvis teknik, motorer og el at 
arbejde i Maskinafdelingen. 
Også selvom der ligesom i de 
andre afdelinger er fokus på 
sikkerhed under arbejdet ude 

på banen, og alle nye med-
lemmer læres op undervejs.

Sveller og spiger
De bøgetræs-sveller, der den-
ne lørdag bliver udskiftet på 
banens strækning, er lagt i 

1994, men selve træet, der nu 
graves op, er langt ældre. De 
nye sveller består af nyfældet 
fyrretræer fra Sverige.

Før de udtjente sveller kan 
komme fri og op af jorden, skal 
de spiger, der holder skinner-

ne på plads, løsnes og hives op 
af jorden. Først bagefter kan 
svellerne trækkes ud og de 
nye sættes ned ved hjælp fra 
en gravemaskine med en på-
ført grab. Maskinen er i øvrigt 
kendt i veterantogkredse, fordi 
den er modereret til formålet.

Efterfølgende skal de nye 
sveller naturligvis sættes be-
hørigt fast igen, og under hele 
arbejdet skal sporenes vidde 
på 700 millimeter holdes 
på plads – hvilket sker med 
hjælp fra nogle gule spormål, 
der placeres på tværs af skin-
nerne. 

De 700 millimeter sporvidde 
er unikt for en veteranbane, 
fortæller børsterne. 

Det er kun i Hedeland og på 
lignende baner i Holland, at 
denne sporvidde bruges. Ellers 
er standarden på europæiske 
baner en sporvidde på 600. De 
700 millimeter er valgt, da det 
var det gængse mål på roeba-
nerne, og en del af materiellet 
i Hedeland stammer fra netop 
gamle roebaner.

Samarbejde ved sporet
Alle fra dagens sjak ved nøj-
agtigt, hvad de skal give sig 
til og hvor de skal placere sig. 

Det meste af snakken mæn-
dene imellem handler natur-
ligt om det forhåndsværende 
arbejde. 

Yngstemanden Benjamin 
Sayoc på 17 år tager sig af 
at løsne spiger. Inden da har 
andre fra holdet børstet spi-
gerne fri for blade og jord med 
en kost.

- Jeg interesserer mig ge-
nerelt for håndværk. Jeg kom 
med i foreningen for fire år 
siden, efter jeg havde været 
ude at køre med veteranba-
nens tog som passager på 
en køredag. Så talte jeg med 
de andre medlemmer om at 
komme forbi, siger Benjamin 
Sayoc, der også bruger sin 
viden om it i foreningens regi.

Tæt på den 17-årige børste 
går Steffen Lyngesen, der lige-
som Claus Nielsen har været 
med i foreningen siden teen-
ageårene.

14   /   HEDEPOSTEN   /   TIRSDAG 3. DECEMBER 2019

Banebørsterne skifter sveller
VETERANBANEN. Hos Hedeland Veteranbane møder foreningens medlemmer fra Baneafdelingen ind hver 
lørdag året rundt for at vedligeholde spor og anlæg.

Fakta

BONUSINFORMATION

 � Hedelands Veteranbane fik i slutningen af september 2019 
tildelt Høje-Taastrup Kommunes foreningspris.

 �  Med æren følger også et økonomiske tilskud på 25.000 
kroner, der falder på et tørt sted for den lille forening. 

 � Det er endnu ikke besluttet, hvad pengene skal bruges 
til. Men formandens ønske er, at der i nær fremtid vil blive 
udviklet og udvidet på stationsbygningen ved Hedehusgården 
Station til glæde for publikum og at der desuden kommer bed-
re remise-forhold til glæde for både medlemmer og vogne. 

 � Hedelands Veteranbane har eksisteret i mere end 40 år. 
Selvom publikum kun kan køre med i sommerferien, i efterårs-
ferien og til jul, er der livlig aktivitet hele året rundt i forenin-
gen. Da al materiel og banen som helhed skal holdes ved lige 
og repareres løbende.

 �  Nye projekter sættes også i søen. I støbeskeen er eksem-
pelvis et stillestående lokomotiv, hvor de mindste kan trykke 
løs på knapper.

 � Hvis man vil følge med i Hedeland Veteranbanes afdelingers 
arbejde har foreningen en meget udførlig blog, som kan findes 
via foreningens hjemmeside: www.ibk.dk – her kan man læse 
meget mere om Hedelands Veteranbane.̈ ¨

Disse gule spormål sørger for, at skinnerne fortsat har den rigtige afstand til hinanden, 
mens banebørsterne arbejder.  Foto: Lisbeth Jansen

Alle kender deres plads, mens der arbejdes med at skifte sveller i Hedelands 
Veteranbanes Baneafdeling. Foto: Lisbeth Jansen

Veteranbanens gravemaskine har påmonteret en grab, så det er nemt at løfte såvel gamle 
som nye sveller. Inde i førerhuset ses Kenneth Andersen. Foto: Lisbeth Jansen
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De begyndte begge i forenin-
gen i midten af 1980’erne. De 
kan derfor nemt huske, hvor-
dan det var at være med ude 
som helt ung og synes det er 
sjovt at lære Benjamin op.

- Jeg havde ikke hånd-
startet en motor, før jeg kom 
her. Jeg har været med siden 
1983, da var jeg 13 år. Det er 
kun min far, jeg har kendt 
længere her i foreningen, end 
de øvrige medlemmer. Man får 
hurtigt sociale relationer, der 

også strækker sig ud over 
veteranbanens rammer, for-
tæller formanden.

Claus Nielsen trækker spi-
gerne op af jorden med et 
specielt brækjern. 

Fra gravemaskinens fører-
hus hiver Kenneth Andersen 
de gamle sveller op og lægger 
dem i mindre bunker langs 
sporene.

Imens hjælper Lars Lützou 
med at grave ud i hullerne 
under skinnerne og lægge de 

nye sveller klar til at blive ført 
på plads af gravemaskinen. 

- For mig er det udfordrin-
gen i det og oplevelserne. Me-
get af det, vi laver i Baneafde-
lingen er praktisk arbejde med 
det grove værktøj. Det er sjovt 
at være medlem et sted, hvor 
man kan gøre en forskel. Nog-
le arbejder eller har arbejdet 
med tog eller bane som profes-
sion, andre har livet igennem 
haft tog som interesse, mens 
andre igen er mekanisk med 
på beatet, siger Lars Lützou.

Længere nede ad sporet, 
hvor nye sveller allerede er lagt 
ind, finpudser Peter Hansen 
placeringen af svellerne, inden 
det er Steffen Lyngesens tur til 
at fastgøre skinner til sveller 
ved at hamre spigerne fast 
med en tryklufthammer. Det 
kræver høreværn, da hamme-
ren går i gang, men det har 
alle mændene ved hånden i 
forvejen. Det er standardud-

styr som banebørste på vete-
ranbanen udover tøj til årsti-
den og sikkerhedssko.

Som altid kører Hedelands Ve-
teranbanes juletog fra Hede-
husgården Station på Brand-
højgårdsvej 2 på weekenddage 
i december. De resterende 
dage er 7. og 8. december 
samt den 14. og 15. decem-
ber. Her er der mulighed for 
at købe juletræ af De Gule 
Spejdere. Læs mere om af-
gangstider og arrangementet 
på www.ibk.dk
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Flere skilte har fundet vej til værkstedet hos Hedelands 
Veteranbane. Foto: Lisbeth Jansen

Her trækkes et skinne-spiger op for at kunne skille skinnen 
og den gamle svelle ad.  Foto: Lisbeth Jansen

Steffen Lyngesen bruger en trykluftshammer til at fastgøre skinnerne til de nylagte svel-
ler af fyrretræ. Foto: Lisbeth Jansen

De nye sveller af fyrretræ er vel på plads. De kommer fra et 
svensk savværk. Foto: Lisbeth Jansen

Gamle optrukne sveller fra veteranbanen ligger med udsigt 
til skibakken i Hedeland. Foto: Lisbeth Jansen

 ”Herude er der altid 
noget, man kan lave. 
Kom der fire mere og 
slog sig til, ville de bare 
kunne gå i gang længere 
henne ad sporet.
CLAUS NIELSEN, formand for 
Hedeland Veteranbane

AF LISBETH JANSEN
lisbeth.jansen@sn.dk

HEDELAND: Da foreningsprisen 
i Høje-Taastrup Kommune 
2019 dette efterår skulle ud-
deles, gik prisen til Hedelands 
Veteranbane. 

Veteranbanen har eksisteret 
42 år. I indstillingen til prisen 
blev der lagt vægt på, at selv-
om den målt i antal medlem-
mer er en relativ lille forening, 
betyder den meget for mange 
mennesker. 

Udover medlemmerne, der 
mødes i foreningen og arbej-
der på bane eller tog hver uge, 
får mange familier og andre 
togglade mennesker mulighed 
for at tage ud i Hedeland med 
veteranbanens tog i eksempel-
vis sommerperioden og efter-
årsferien.

For Claus Nielsen, der er 
formand af Hedelands Vete-
ranbane betyder det meget at 
modtage prisen.

- Det betyder meget, at folk 

lægger mærke til os. Vi er 
glade for opmærksomheden, 
siger Claus Nielsen.

Ved siden af de mange for-
skellige projekter i værkstedet 
og på banen og de offentlige 
køredage i løbet af året, står 
Hedelands Veteranbane også 
for arrangementer, der kombi-
nerer en togtur ud i Hedeland 
med mad og en fortællingen 
med relation til den lokale 
historie. Og så er der faktisk 
sket en medlemsfremgang de 
sidste tre til fire år, fortæller 
formanden.

Måske ny stationsbygning
Med foreningsprisen følger 
også en økonomisk hånds-
rækning på 25.000 kroner. 

Hos Hedelands Veteranbane 
bruges stort set alle de penge, 
man tjener årligt gennem bil-
letsalg på drift og vedligehold 
af banen.

- Indadtil betyder det også 
noget at få prisen. At vi med 
det medfølgende beløb kan få 

gang i nogle fremtidige pro-
jekter og arrangementer, siger 
Claus Nielsen.

Man har endnu ikke lagt 
sig fast på et bestemt projekt. 
Men formanden drømmer 
om at udbygge stationen ved 
Hedehusgården, så den har 
bedre publikumsfaciliteter og 
at remisen bagved optimeres, 
så både tog og medlemmer 
tilgodeses og ikke skal stu-
ves sammen. Dertil kommer 
tanker om at åbne mere for 
publikum og lave noget pæ-
dagogisk for dem. 

Uanset hvad man lægger sig 
fast på, vil de 25.000 kroner 
kunne bruges som tilskud.

I dag er der udelukkende 
en lille kiosk ved stationen, 
hvor man kan købe billetter på 
køredage og proviantere kaffe 
og snacks.  Dertil kommer, at 
den ene remise også fungerer 
som museum.

- Det betyder  
meget, at folk  
lægger mærke til os
GLADE FOR ANERKENDELSE. Hos Hedelands Vete-
ranbane ser man tildelingen af årets foreningspris i 
Høje-Taastrup som lidt af et skulderklap.

Hedelands Veteranbanes formand, Claus Nielsen, nyder udsigten på en arbejdstur ud i 
Hedeland. Foto: Lisbeth Jansen

/taastrup

SE BILLEDERNE
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RealMæglerne RealMæglerne Aastrup & Nielsen ApS
Vesterkøb 8 / 2640 Hedehusene / Tlf. 7026 5333 / 

Hos RealMæglerne er det nære samarbejde 
med vores kunder vigtigt. Vi tror på, at man 
opnår det bedste og hurtigste salg, hvis det er 
én og samme mægler, der tager ejendommen 
til salg, fremviser boligen og har dialogen med 
køber og sælger. 

Går du med tanker om salg af dit hus, din 
lejlighed, dit fritidshus eller andelsbolig, så står 
vi klar med en GRATIS og UFORPLIGTENDE 

KLAR, PARAT, SOLGT

salgsvurdering. Du får det fulde overblik af 
dine muligheder. Hvad din bolig er værd, hvilke 
omkostninger der er i forbindelse med dit bolig-
salg samt en ide om hvor lang tid det vil tage at 
få solgt. Sker salget mod forventning ikke,
betales intet salær. 

Kontakt os allerede i dag på tlf. 7026 5333.
Et salg kunne blive årets bedste julegave og en 
god start på det nye år.

- og solgt eller gratis


